

DOHA INTERNATIONAL FAMILY INSTITUTE CONCLUDES SECOND ANNUAL FAMILY POLICY FORUM WITH PARTICIPANTS' RECOMMENDATIONS

Forum marks Ten Years Since Issuance of Family Law in Qatar

Doha, Qatar, March 11, 2017: The Doha International Family Institute (DIFI) has concluded its second annual Family Policy Forum, entitled 'Ten Years Since the Issuance of Family Law in Qatar: Experiences and Aspirations'.

The Forum, which took place in Doha from March 1 – 2, was held in partnership with the Legal and Judicial Studies Center of the Ministry of Justice; the Faculty of Law at Qatar University; the Qatar Lawyers Association; and Qatar Social.

Through the Forum, DIFI succeeded in bringing together a broad spectrum of judges, lawyers, and legal experts to discuss various topics, including: The historical, social and legislative context for the issuance of family law in Qatar and its role in supporting family policies; Family law: Substantive and procedural provisions between legislation and societal reality; The perspective of lawyers on family law and its applications in the courts; Cases of reconciliation in family disputes and the role of civil society; and judicial protection of the family: Applications from the Qatari courts.

Ms. Noor Al Malki Al-Jehani, Executive Director of DIFI, thanked the participants for their valuable contributions, giving special thanks to the organizing partners: "I would like to extend our appreciation to our partners who share our commitment to strengthen and protect the family and promote the wellbeing of its members."

Following two days of presentations and discussions on some of the most pressing challenges faced in the application of family law, a list of recommendations from participants were issued and distributed. They include a call to allocate a separate building for family courts; to issue a family procedural code; to review the family law no. 22 of 2006 and all-relevant legislations; to establish a special alimony fund and to elaborate a system for legal aid in family disputes.

DIFI, a member of Qatar Foundation for Education, Science and Community Development (QF), seeks to support research and policy studies which aim to protect the Arab family.

Image Captions:

Image 1: conducted at Participants during one of the presentations and discussions the second annual Family Policy Forum.



Image 2: Members from the community of judges, lawyers, and legal experts attending the second annual Family Policy Forum.

ENDS

Doha International Family Institute (DIFI)

DIFI is a pioneer international organization in the State of Qatar that supports research programs, policies and social outreach to promote the development of Arab families. Focusing primarily on research, DIFI supports a wide range of national, regional and international evidence based studies pertaining to marriage, family building, women, fertility, demographics, children, family safety, child safety, fatherhood and motherhood. DIFI comprises of two divisions: family research division and family policy division. DIFI is a member of Qatar Foundation for Education, Science and Community Development and has a special consultative status with the United Nations Economic and Social Council (UNECOSOC).

Qatar Foundation- Unlocking Human Potential

Qatar Foundation for Education, Science, and Community Development (QF) is a private, non-profit organization that is supporting Qatar on its journey from carbon economy to knowledge economy by unlocking human potential, for the benefit of not only Qatar, but the world.

Founded in 1995 by His Highness Sheikh Hamad bin Khalifa Al Thani, the Father Amir, QF is chaired by Her Highness Sheikha Moza bint Nasser.

QF's strategic mission focuses on education, research, science and community development. World-class universities are brought to Qatar to help create an education sector in which young people can develop the attitudes and skills required for a knowledge economy. At the same time, QF builds Qatar's innovation and technology capacity by developing solutions through key sciences. QF also works to foster a progressive society while enhancing cultural life, protecting Qatar's heritage and addressing immediate social needs in the community.

For a complete list of QF's initiatives and projects, please visit: <http://qf.org.qa>

في ختام المنتدى الثاني للسياسات الأسرية

معهد الدوحة الدولي للأسرة يوصي بتعزيز محكمة الأسرة ومراجعة القانون رقم 22

الدوحة، قطر، 11 مارس 2017: اختتم معهد الدوحة الدولي للأسرة، مؤخراً، المنتدى السنوي الثاني للسياسات الأسرية، بإصدار مجموعة من التوصيات الهادفة للاستفادة من الخبرات المتراكمة طوال عشرة أعوام على إصدار قانون الأسرة في قطر، وبالتالي تعزيز عمل محكمة الأسرة.

استقطب المنتدى كوكبة مرموقة من القضاة والمحامين والباحثين، الذين ناقشوا مواضيع في غاية الأهمية على غرار السياق التاريخي والاجتماعي والتشريعي لإصدار قانون الأسرة في قطر ودوره في دعم السياسات الأسرية؛ وقانون الأسرة من حيث النصوص الموضوعية والإجرائية بين التشريع والواقع المجتمعي؛ ورؤية المحامين حول قانون الأسرة وتطبيقاته بالمحاكم؛ وقضايا الصلح في المنازعات الأسرية ودور المجتمع المدني؛ والحماية القضائية للأسرة عبر تطبيقات من المحاكم القطرية.

وأثنت السيدة نور المالكي الجهني، المدير التنفيذي لمعهد الدوحة الدولي للأسرة، على جهود المشاركين ومساهماتهم القيمة، قائلة: "أود أن أتوجه بالشكر إلى شركائنا الذين يشاطروننا الالتزام في تقوية الأسرة وحمايتها، وتعزيز رفاهية أفرادها".

وبعد مناقشة أوراق العمل والاستماع لآراء الخبراء حول أهم التحديات التي واجهت تطبيق القانون، خرج المشاركون ببيعة من التوصيات تضمنت تخصيص مقر مستقل لمحكمة الأسرة يضم كافة الجهات ذات الصلة، والإسراع في استصدار قانون لإجراءات التقاضي يتضمن تنظيمات متكاملة لمكاتب الإرشاد الأسري وتسوية المنازعات الأسرية واختيار المحكمين وضوابط عملهم، ومراجعة قانون الأسرة رقم 22 لعام 2006 وكافة التشريعات ذات الصلة، وإنشاء صندوق لضمان صرف الحقوق المالية في دعاوى الأسرة لمستحقيها، وإنشاء مكاتب للمساعدة القانونية بمحاكم الأسرة توفر المعونة والتوعية والتسوية القانونية.

وتجدر الإشارة إلى معهد الدوحة الدولي للأسرة قد نظم المنتدى السنوي الثاني للسياسات الأسرية تحت عنوان "عشرة أعوام على إصدار قانون الأسرة: التجربة والتطلعات"، بالشراكة مع مركز الدراسات القانونية والقضائية بوزارة العدل، وكلية القانون بجامعة قطر، وجمعية المحامين القطرية، والمؤسسة القطرية للعمل الاجتماعي.

وسيواصل معهد الدوحة الدولي للأسرة، عضو مؤسسة قطر للتربية والعلوم وتنمية المجتمع، جهوده الرامية إلى إثراء القاعدة العلمية العالمية حول قضايا الأسر العربية والتحديات التي تواجهها في الوقت الراهن، تعزيزاً لرفاهية الأسرة العربية، وترسيخاً للالتزام المعهد بالتصدي لتلك القضايا.

تعليق الصور:

الصورة 1: المشاركون خلال إحدى ندوات المنتدى السنوي الثاني للسياسات الأسرية.

الصورة 2: مجموعة من القضاة والمحامين والخبراء القانونيين الذين شاركوا في المنتدى السنوي الثاني للسياسات الأسرية.

- انتهى -

نبذة عن معهد الدوحة الدولي للأسرة

تأسس معهد الدوحة الدولي للأسرة، عضو مؤسسة قطر للتربية والعلوم وتنمية المجتمع، في عام 2006. وتتمثل رسالة المعهد في دعم الأهداف المحددة في إعلان الدوحة بشأن الأسرة الصادر في عام 2004، والرامية إلى تعزيز الأسرة بصفقتها الوحدية الأساسية للمجتمع من خلال المشاركة في إثراء القاعدة المعرفية الخاصة بالقضايا التي تواجه الأسرة العربية وتشجيع التبادل المعرفي حول قضايا الأسرة ووضعها على قائمة أولويات صنّاع السياسات عبر تبني هذه القضايا والتعريف بها على المستويات الوطنية والإقليمية والدولية. ومن أهم مبادرات المعهد المؤتمر السنوي للأسرة، ومنحة أسرة البحثية بالتعاون مع صندوق قطر لرعاية البحث العلمي، وهي منحة سنوية للبحوث حول قضايا الأسرة العربية والقضايا ذات الصلة بالسياسات الأسرية. والمعهد حاصل على الصفة الاستشارية الخاصة لدى المجلس الاقتصادي والاجتماعي للأمم المتحدة.

مؤسسة قطر – إطلاق قدرات الإنسان

مؤسسة قطر للتربية والعلوم وتنمية المجتمع مؤسسة خاصة غير ربحية تدعم دولة قطر في مسيرة تحول اقتصادها المعتمد على الكربون إلى اقتصاد معرفي من خلال إطلاق قدرات الإنسان، بما يعود بالنفع على دولة قطر والعالم بأكمله. تأسست مؤسسة قطر سنة 1995 بمبادرة كريمة من صاحب السمو الأمير الوالد الشيخ حمد بن خليفة آل ثاني، وتتولى صاحبة السمو الشقيقة موزا بنت ناصر رئاسة مجلس إدارتها.

تلتزم مؤسسة قطر بتحقيق مهمتها الاستراتيجية الشاملة للتعليم، والبحوث والعلوم، وتنمية المجتمع من خلال إنشاء قطاع للتعليم يجذب ويستقطب أرقى الجامعات العالمية إلى دولة قطر لتمكين الشباب من اكتساب المهارات والسلوكيات الضرورية لاقتصادٍ مبنٍ على المعرفة. كما تدعم الابتكار والتكنولوجيا عن طريق استخلاص الحلول المبتكرة من المجالات العلمية الأساسية. وتسهم المؤسسة أيضاً في إنشاء مجتمع متطور وتعزيز الحياة الثقافية والحفاظ على التراث وتلبية الاحتياجات المباشرة للمجتمع.

للحصول على كافة مبادرات مؤسسة قطر ومشاريعها، يرجى زيارة الموقع الإلكتروني: <http://www.qf.org.qa>